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جزئیات بازگشت ۲۰ هزار میلیارد از حق تهرانی ها به دخل شهرداری

«بام لند چای» باطل شد

بیمارستان های ناایمن، بلای جان بیماران

ساعت رسمی کشور و روح سیاست گذاری اقتصادی

زاکانی درباره زمان این پرونده ها، کلی ســخن می گوید و آن را متعلق به ادوار 
گذشــته می داند؛ اما بیشــتر این پرونده ها همان پرونده هایی هســتند که مدیران 
پنجم شهری از آن به عنوان ســند هرج ومرج مالی در شهرداری تهران در دوران 

پیش از خود یاد می کردند.
روز گذشــته علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، پس از ســخنان یکی از اعضای 
شــورای شــهر درباره دســتگیری در دفتر شــهردار تهران مجبور به پاسخ گویی 
عملکردش در زمینه مبارزه با فســاد شــد. او به خبرنگاران گفت: ما فســاد را به 
ســه دسته تقسیم بندی کرده ایم؛ یک دســته فساد تعبیر به این بود که خورد برد، 
برداشــت برد که شــهرداری در این زمینه متضرر شــده و برای این مسئله برنامه 
خاصــی را شــروع کرده ایم و حق و حقوق شــهرداری در قراردادهــا و پروژه ها 
را پیگیــری کردیم و ۲۰ هزار میلیاردی که به تازگی در رســانه ها به عنوان کشــف 
فســاد در شهرداری تهران مطرح شــده، مربوط به بازگشت مبالغ ما از قراردادها 
و پروژه ها به شــهرداری تهران است که این مســئله شامل زمین، امکان، پول و... 

است که ما آنها را برگشت داده ایم و ربطی هم به دوره فعلی ندارد.
او ادامه داد: این مســئله و بازگشت ۲۰ هزار میلیارد تومان به شهرداری تهران 
به ادوار مختلف شــهرداری مربوط اســت و این پروژه های متنوعی اســت که به 
دوره های مختلف مربوط است. به عنوان مثال شهروند هم یک نمونه آن است که 
در گذشته برند شــهروند را به ارزش ۶۰۰ میلیارد تومان به قیمت آن زمان به سه 
میلیارد تومان فروخته بودند که با پیگیری ها آن را برگرداندیم؛ بنابراین ما بخشــی 
از امکانــات شــهر را برگردانده ایم که عدد این امکان حداقلــش ۲۰ هزار میلیارد 
تومان اشــاره شــده و هیچ ربطی هم به دوره ما ندارد و اهتمام شــورای ششم و 
شــهردار منتخب شــورا بر این بوده که بتوانند حق مردم را بازگردانند و این اتفاق 
افتاده اســت. در همین بخش نیز مجموعه هایی بودند که ما آنها را به شهرداری 
بازگرداندیــم و پــس گرفتیم که عدد آن ۱۱۰ مجموعه اســت و ما توانســتیم این 
مجموعه ها را بازگردانیم و عدد آن حدود هشت الی ۹ هزار میلیارد تومان است و 
این عدد جدای آن رقم ۲۰ هزار میلیارد تومان است. البته علاقه ای نداریم بازگویی 
این موارد را در فضای عمومی عنوان کنیم. علاقه داریم که برویم آنها را بگیریم و 
برای شهر و شهروندان نگه داریم. این موضوع به صورت جدی پیگیری می شود.

زاکانی افــزود: به عنوان مثال در بام لند نیز که در گذشــته قرارداد نادرســتی 
بســته شــده بود، ما آن قرارداد را پیگیری کردیم و آن را صورت جلسه کردیم که 
بام لند به شــهرداری بازگردد و بام لند به قیمت سال گذشته ۱۱ تا ۱۲ هزار میلیارد 
تومان بود و الان به ۱۶ هزار میلیارد تومان رســیده اســت و تمام این موارد غیر از 
۲۰ هزار میلیارد تومانی اســت که در ابتدا به آن پرداختم. با تمام این تفاســیر ما 
هیــچ علاقه ای نداریم که این موارد را توضیح بدهیم که در این مســیر بخواهیم 
خاطر مردم را خدشــه دار کنیم و شــرایط بدی ایجاد کنیم. در بخش اول هم که 
گفتم امسال بنا داریم پروژه هایی که از دست شهرداری بیرون رفته، به شهرداری 
بازگردانیم و این مسئله در دستور کار ما قرار دارد. موضوع دیگر، سیستم معیوبی 
بود که وجود داشت و این مسئله آسیب  می زد و یکی از کارهای بزرگی که در این 
دوره انجام شــده، به نظارت فنی سیستمی شده شهرداری بر می گردد و بزرگ ترین 
تحولی اســت که در حوزه شــهری درباره جلوگیری از فســاد انجام خواهد شد. 
به عنوان مثال ما در یک پرونده ســال گذشــته بررســی کردیم که هفت میلیارد 
تومان از سوی مالک پرداخت کرده بود که مالک برای اخذ پایان کار به شهرداری 
مراجعه کرده بود و ما بررســی کردیم که مالک باید ۱۲۷ میلیارد تومان پرداخت 
می کرده اســت که در ایــن زمینه ۱۲۰ میلیارد تومان حــذف و تنها هفت میلیارد 
تومان از سوی مالک پرداخت شده بود و ۱۲۰ میلیارد تومان را به روزرسانی کردیم 
و به ارزش روز قیمت گذاری کردیم و به هزار میلیارد تومان رســید که از این رقم 
مبلغ پرداخت شــده به قیمت روز کســر و فرد ۸۴۰ میلیارد تومان به شــهرداری 

پرداخت و در نهایت پایان کار خود را اخذ کرد و این مسئله نشان دهنده این است 
که با این گونه اقدامات راه فســاد در مجموعه شهرداری بسته خواهد شد. زاکانی 
تأکیــد کرد: البته ناگفته نماند که این مــوارد هیچ کدام به این دوره ارتباط ندارد و 
به ادوار گذشــته بر می گردد. ما به هیچ عنوان از حق و حقوق شهروندان نخواهیم 
گذشــت. این موضوع به صورت جدی از طرف مدیریت شــهری اعم از شــورا و 
شــهرداری پیگیری می شود و با سیستمی شــدن نظارت ها می تواند جلوگیری از 
فســاد را در بدنه شهرداری داشته باشد. او با اشــاره به رویکرد شهرداری تهران 
برای شــفافیت در قراردادها، گفت: در بخش کمیســیون ماده پنج نیز باید به این 
نکته اشــاره کنم که همه موارد در ســامانه شــفافیت بارگذاری می شود و همه 

مصوبات را می توانند رؤیت بکنند.
زاکانی با اشــاره به بخش خرده تخلفات در بدنه شــهرداری تهران هم گفت: 
به عنوان مثال می توان در این بخش به موضوع رشــوه اشاره کرد که برای این کار 
نیز ما آموزش پرسنل و صیانت از پرسنل و سیستمی کردن کار و ایجاد عدم ارتباط 
با مراجعه کنندگان را در دستور کار قرار داده ایم. همچنین اگر جایی متوجه شویم 
کــه تخلفی صورت گرفته، با آن برخورد می کنیم و اغماضی نیز نکرده ایم. در این 
زمینه یکی از مواردی که جنجالی شد، چیزی بود که خودمان رفتیم و پنج نفر را 
کشف کردیم و خودمان عنوان کردیم و برخورد هم صورت گرفت و این مسئله را 
به دفتر ما انتصاب می دادند که اشتباه بود. یک نفر هم که از دفتر ما دستگیر شده 
بود، اصلا موضوعش فساد نبود، موضوعش خرید از همان شبکه اشاره شده یک 
اسلحه بود. این مسئله از طرف دستگاه امنیتی پیگیری شد و کسی هم که اسلحه 
را فروخته بود، به فرد اشاره شــده گفته بود که حتی مجــوز هم برای فرد صادر 
می شــود و در واقع فرد اشاره شده به امید داشــتن مجوز اقدام به خرید اسلحه 
کرده بود که دستگاه امنیتی موضوع را بررسی کردند و در نهایت فرد آزاد شد. ما 
در موضوع مبارزه با فساد مُصر هستیم و علاقه هم نداریم تنها شعار بدهیم و بنا 

داریم راه های فساد را ببندیم.
قرارداد بام لند را که شهردار تهران مدعی است آن را اصلاح کرده، بسیاری به 
قرارداد ترکمانچای تشــبیه می کنند که حق مردم تهران در آن نادیده گرفته شده 
است. داستان بام لند از قرار داد پنجم آبان ماه ۹۲ یکی از شرکت های زیرمجموعه 
شرکت های ســازمان بازنشستگی شهرداری تهران با ســازنده این مجموعه آغاز 
می شــود، موضوع این قرارداد عبارت است از احداث و تجهیز مجتمع توریستی، 
پذیرایی، تجاری، آموزشــی و فرهنگی شــرق دریاچه شــهدای خلیج فارس که 
مدت این قرارداد ۲۵ ســال اســت. در این قرارداد طرف دوم ملــزم بود با توجه 
به نقشــه های پایه درباره تأسیس فضای مدنظر موضوع قرارداد اقدام لازم را به  
عمل آورد. برآوردهای اولیه از میزان حجم کل کار و هزینه های آن به طور واقعی 
و پایه کارشناســی درســت دیده نشده و براســاس قرارداد منعقده در پایان سال 
نخســت فقط مبلغ ۲۷۳ میلیون تومان به عنوان اجاره به شــرکت تحت پوشش 
ســازمان بازنشستگی شهرداری تهران داده می شد که در پایان سال بیست وپنجم 

این رقم به ۵۹۳ میلیون تومان می رسد.
مســاحت تقریبی قطعه زمین مد نظــر برای بهره برداری طــرف دوم قرارداد 
۴۴هــزار و ۲۷۶ متــر مربع بــود. انتخاب ســرمایه گذار این قرار داد بــزرگ در یک 
هفته نامه گمنام و یک مجله از مجموعه نشریات گروه مؤسسه همشهری منتشر 

می شود.
در دوره گذشته مدیریت شهری تلاش می شد این تخلفات در نامه نگاری های 
محرمانه میان شــورا و شــهرداری پنهان بماند. افشــین حبیــب زاده در نامه ای 
محرمانه به شــهردار خواســتار رســیدگی به قرار داد بام لند شــده بود. او دلیل 
محرمانه بــودن نامه نگاری اش را گزارش های محرمانــه نهادهای نظارتی عنوان 
کرده بود؛ اما بهاره آروین، عضو شــورای پنجم شــهر تهــران، در یکی از تذکرات 

خود در صحن علنی شــورا به این قرارداد اشــاره و گفته بود: این پروژه در ســال 
۹۲ در قالــب یــک قــرارداد BOLT و با دوره بهره برداری ۲۵ســاله به شــرکتی 
خصوصی واگذار شده است. در پروژه بام لند که در حاشیه دریاچه شهدای خلیج 
فارس واقع شــده است، حدود شــش هکتار زمین با منظر مشرف به دریاچه در 
اختیار ســرمایه گذار قرار گرفته و درواقع زمین به همراه پروانه ساخت آن، آورده 
شهرداری محسوب می شــود. او رقم اجاره ای که برای سال نخست بهره برداری 
این مجموعه به شــهرداری در ســال ۹۶ داده شــده هم اعلام کرده و گفته بود:  
اجاره ای که در ســال نخســت به  ازای بهره بــرداری از ۳۷ هــزار مترمربع بنای 
احداثی از سرمایه گذار دریافت شده، ماهانه کمتر از ۲۰ میلیون تومان بوده است؛ 
حال آنکه بخش عمده بهره برداری بــه صورت تجاری بوده و در ضمن ۱۷ هزار 
مترمربع از بنای احداثی مازاد بر قرارداد احداث شده است. این مبلغ ناچیز اجاره 
قرار اســت، در دوره ای ۲۵ ساله، سالانه به طور ثابت تنها ۱۵ درصد افزایش یابد! 
با این حساب، درواقع درآمدی که شهرداری تهران در مدت ۲۵ سال بهره برداری 
از پروژه بام لند کســب می کند، درمجموع ۴۴ میلیارد تومان خواهد بود که آشکار 
است این رقم در مقایسه با درآمد حاصل از این مجموعه تا چه حد ناچیز است.

زیربنــای پروژه در تعریف اولیه، ۱۴هــزارو ۵۵۰ مترمربع و در قرارداد ۱۷هزارو 
۸۸۰ مترمربع بوده اســت و با صددرصد افزایش ساخت، برای آن قریب ۳۷ هزار 
مترمربع زیربنا احداث شــده اســت. همه این تغییرات در کاربری و افزایش بنا در 
حالــی صورت گرفته که اثر مالی هیچ یک از آنها نه در زمان برگزاری مزایده و نه 

پس از اتمام ساخت پروژه، در قرارداد اعمال نشده است.
آن زمان اعلام شــد کــه نهادهای قضائی بــه پرونده ورود کــرده و محمود 
میرلوحی هم براســاس شنیده هایش گفت که حکم این پرونده به نفع شهرداری 
صادر شــده و حق شــهرداری در سال های گذشــته هم پرداخت می شود؛ اما در 
روزهای پایانی عمر مدیریت شــهری پنجم هنوز این پرونده به سرانجامی نرسیده 
بود. شکراالله بنار، مدیرعامل وقت سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شــهرداری تهران، در آخرین نشست خبری خود درباره پروژه «بام لند» اعلام کرد: 
مسیر این پروژه برای رسیدگی قضائی اشتباه بود و به همین دلیل دوباره به سازمان 
بازنشســتگی درخواست فسخ قرارداد داده شــد و منتظر جلسات بعدی هستیم؛ 
البته شــریک تجاری هم مخالفتی با فسخ نداشت؛ اما باید ۴۰۰ میلیارد تومان به 
شریک بدهیم تا از پروژه خارج شود؛ ولی هنوز فسخ قرارداد قطعی نشده است.

علی اعطا، سخنگوی شورای پنجم شهر تهران، هم در آخرین روزهای فعالیت 
این شــورا در تذکر تندی به شــهردار وقت تهران گفت:  روندی که درباره بررسی 
پرونده بام لند در پیش گرفته اید، برخلاف مصلحت عمومی و منافع شــهرداری، 
شــهر و شهروندان است. تصمیم پیشین جناب عالی و برخی از همکاران تان برای 
توافق، نســبتی با احقاق حقوق عمومی و محتوای گزارش های دلسوزانه مراجع 
نظارتی کشوری ندارد. خواهشــمندم به گونه ای عمل شود که این شبهه تقویت 
نشــود که در ماه های پایانی شورای پنجم مأموریت برخی جریان ها در شهرداری، 

طولانی کردن روند پیگیری قرارداد بام لند به منظور به نتیجه نرسیدن آنهاست.
پرونده بام لند دوباره از سوی مدیران شهری ششم دنبال شد. سال گذشته داود 
گودرزی، رئیس ســازمان بازرسی شــهرداری تهران، درباره پرونده بام لند و ورود 
برخی نهادهای نظارتی به این پرونده گفته بود:  یکی از پرونده هایی که از گذشته 
دنبال می شــود، پرونده بام لند اســت. یکی از پرونده هایی بود که با اولویت دنبال 
کردیم که حق شــهر و حق شــهروندان در این پروژه ضایع شده و سر شهرداری 
کلاه رفته اســت. این را داریم تلاش می کنیم که برگردانیم. مراحل قضائی اش را 
طی می کند؛ یعنی آن کاری که ما باید انجام می دادیم، انجام دادیم و منتظر طی 
فرایند قضائی این پرونده هســتیم. روز گذشته شــهردار تهران اعلام کرد که حق 

شهر درباره این پرونده را پس گرفته است.

شــرق: رئیس کل دادگستری استان تهران، بیمارســتان مهدی (عج) را ناایمن اعلام 
کرد، این در حالی اســت که اسفند سال گذشــته این بیمارستان به عنوان بزرگ ترین 
طرح نظام ســلامت پس از دوران انقلاب اســلامی با حضــور رئیس جمهور افتتاح 
شــد. همچنین طبق آنچه در میزان منتشر شده، علی القاصی، رئیس کل دادگستری 
اســتان تهران، نامه منتشرشده در فضای مجازی درخصوص اینکه ساختمان یکی از 
مجموعه های بهداشتی در تهران در شرایط و وضعیت ناایمن قرار دارد را تأیید کرد. 
القاصی با استناد به گزارش ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران 
و تأیید شــورای پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری اســتان تهران، ساختمان مربوط 
به بیمارســتان هزار تختخوابی را ناایمن دانست. القاصی اظهار کرده است: مردم از 
دستگاه قضائی به عنوان ملجأ و پناهگاه خود انتظار دارند تا با حساسیت موضوعاتی 
که شــهروندان را در معرض آسیب و خطر می گذارد، مورد پیگیری قرار دهد. رئیس 

کل دادگســتری اســتان تهران با اشاره به انتشــار مکاتبه اخیر خود با وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، بیان کرده: در راستای پیگیری گزارش سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری تهران از وضعیت ساختمان های ناایمن، این موضوع مهم 
در دســتور کار شورای پیشگیری از وقوع جرم دادگســتری استان تهران قرار گرفته و 
ساختمان مربوط به بیمارستان جدیدالاحداث هزار تختخوابی از مجموعه های تحت 
نظر وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی نیز جزء این ساختمان ها قرار داشته 
اســت. همچنین او با اشــاره به اینکه با تأکیدات رئیس قوه قضائیه پیگیری حقوق 
عامه و بیت المال جزء اولویت های کاری دســتگاه قضائی اســت، گفته: دادگستری 
اســتان تهران در راستای وظایف نظارت قانونی بر حفظ حقوق شهروندی و حمایت 
از حقوق عامه و پیشــگیری از وقوع جرم از ابتدای سال جاری تاکنون ده ها موضوع 
ملی و شهری در پایتخت و استان تهران را به دور از اقدامات رسانه ای مورد پیگیری و 

رســمی،  ســاعت  تغییرنــدادن  مســئله  در  بنابرایــن 
سیاســت مداران بدون توجه به مشــکل جدی انرژی در 
کشــور به ویژه در پیک گرمای تابســتان و از آن طرف درک نکردن توان سرمایه گذاری در 
حوزه صنعت برق و مستهلک بودن صنعت برق کشور به ویژه در حوزه انتقال، با یک سری 
از استدلالات به ظاهر کارشناسی که بیشتر به سفسطه شبیه است، تغییر ساعت در بهار و 

تابستان را ملغا کرده و بعد شروع ساعات کاری را دو ساعت زودتر اعلام کردند!
از این مثال ها در حوزه سیاست گذاری اقتصادی بسیار پیدا می شود. به طور مشخص در 
حوزه اقتصاد محیط زیست، همین سیاست گذاری های اقتصادی به ظاهر کارشناسی شده 
اســت که فجایع محیط زیستی را برای کشــور رقم زده است؛ همین سیاست هاست که 
دریاچه ارومیه را به مرز خشک شــدن رسانده است؛ همین سیاست های کارشناسی شده 
اســت که بزرگ ترین صنایع آب بر را در قلب کویری کشــور یعنی اصفهان ایجاد کرده و 
آن سرنوشــت شــوم را برای زاینده رود رقم زده اســت. زاینده رود و سی وسه پلی که در 
کتاب های درسی به عنوان نماد ایران به دانش آموزان شناسانده می شد. این سیاست های 
کارشناسی شده است که فاجعه ســد گتوند را به بار آورده است. همین سیاست هاست 
که آلونک های بی شــمار و قارچ گونه را در جنگل ها و مزارع خطه شمال کشور به وجود 
آورده اســت. از این دست مثال ها به تعداد بی شــمار قابل ذکر است که از حوصله این 

مطلب خارج است. اما در حوزه اقتصاد، سیاست گذاری های اقتصادی کارشناسی شده! 
باعث شــده تا نرخ ارز از هفت تومــان در دهه ۱۳۶۰ به بالای ۵۰ هــزار تومان در زمان 
جاری برسد؛ یعنی بیش از هفت هزار برابر که به معنی این است که ارزش پول شما در 
طول کمتر از ۴۰ سال کمتر از ۰/۰۰۰۱۴ یا یک هفت هزارم شده است! همین سیاست های 
اقتصادی بوده که در طول همین دوره قیمت مســکن را بیــش از چهار هزار برابر کرده 
اســت! همین سیاست های اقتصادی است که بر اســاس برخی گزارش ها جمعیت زیر 
خط فقر را به بالای ۲۰ میلیون و براســاس برخی گزارش های دیگر به بالای ۳۰ میلیون 
نفر رسانیده است! همین سیاست های کارشناسی شده در حوزه آموزش و اشتغال است 
که این میزان فارغ التحصیل بی کار را به وجود آورده اســت! همین سیاست ها تورم های 
دورقمی برای چند دهه اخیر و به ویژه دو دهه اخیر را ایجاد کرده است! همین سیاست ها 
در حوزه اقتصاد و مسکن است که پشت بام  خوابی را پدیده روز اقتصاد ایران کرده است. 
خودنمایی پراید در خیابان های کشــور، به عنوان یکی از بی کیفیت ترین خودروها نتیجه 
همین سیاست گذاری های کارشناسی  شده است! و... . در یک کلام گسترش فقر، افزایش 
نابرابــری درآمد و ثروت، بی کاری، رکود اقتصادی، تنزل درآمد ســرانه، بی ارزش شــدن 
پول ملی، از دســت دادن جایگاه اقتصادی در ســطح منطقه ای و جهانی، خام فروشــی 
صادراتی، وابســتگی وارداتی، فرار ســرمایه های مادی و معنوی و... همه نتیجه همین 

سیاســت های کارشناسی شده اســت! در طول دو دهه اخیر سیاست مداران کشور بدون 
اینکه درک درستی از ظرفیت های اقتصادی کشور داشته باشند، بدون اینکه اثرات تحریم 
را به درستی درک کرده باشند، بدون اینکه شناخت دقیقی از تئوری های اقتصادی مرتبط 
با شوک های سیاسی مثل تحریم داشته باشند، با این ادعا که اقتصاد ایران، اقتصادی قوی 
است و تحریم ها چندان اثربخش نبوده و با ظرفیت های اقتصاد داخلی می توان نه تنها بر 
مشکلات تحریم فائق آمد؛ بلکه می توان موجبات رشد و جهش اقتصاد را نیز فراهم کرد، 
اقتصاد کشــور را بیش ازپیش در دام و به عبارت صحیح تر گرداب تحریم گرفتار کرده اند. 
نتیجه این دام و این گرداب افزایش بیش از ۵۰ برابری نرخ ارز و رکود شدید اقتصادی در 
طول دو دهه اخیر بوده اســت که نتیجه آن تورم، افزایش قیمت مسکن، گسترش فقر و 

افزایش نابرابری درآمدی و ثروت بوده است.
در ادبیات رشد و توسعه اقتصادی بحث می شود که نهادها یا به عبارتی قواعد بازی 
در کشور هستند که سیگنال می دهند سرمایه ها به کدام سمت وسو بروند: اگر قواعد بازی 
به نفع سرمایه گذاری، تولید و دانش باشد و سودآوری را در آنجا نتیجه دهد، سرمایه ها 
به آن سو سرریز شده و رشد و توسعه اقتصادی را رقم می زنند؛ اما چنانچه سیگنال هایی 
که از ســمت نهادها و قواعد بازی مخابره می شود، تشــویق کننده دلالی، واسطه گری و 
رانت جویی باشد، ســرمایه ها به سمت چنین کسب وکارهایی ســوق می یابد که نه تنها 

گزارش

بیش از ۱۰ ماه معطلی برای پروانه وکالت 
قوه قضائیه گره را باز می کند؟

شرق: یک ســالی هســت که از تاریخ اجرائی شــدن قانون تســهیل صدور مجوزهای 
کســب وکار می گــذرد. قانونی که با هدف اشــتغال جوانان و درصدد رفــع انحصار از 
حرفه ها و کســب وکارهای مــردم بود. اما اکنون در برخــی زمینه ها مثل قصه پرغصه 
وکالت، همچنان کمیت متولیان اجرای این قانون لنگ می زند. کانون وکلای دادگستری 
و مرکز وکلا، کارشناسان و مشاوران خانواده قوه قضائیه به عنوان متولیان صدور پروانه 
وکالت در ایران هســتند. تا پیش از قانون تسهیل این دو نهاد با ظرفیت گذاری تعدادی 
بــرای جذب وکیل، اقــدام به برگزاری آزمــون می کردند که این موضــوع باعث ایجاد 
ماراتنی بی انتها بین داوطلبین ورود به این کســب وکار شده بود. قانون تسهیل باوجود 
مخالفت های صریــح و تلاش های برخی ذی نفعان صنفی حــوزه وکالت برای حفظ 
انحصار در این شــغل، با توجه به کمبود سرانه وکیل در کشور و تقاضای ورود بسیار از 
سمت جامعه به این حرفه، حدنصاب علمی را جایگزین ظرفیت گذاری تعدادی کرد و 
دو نهاد متولی وکالت را ملزم به برگزاری سالانه آزمون وکالت کرد. در سال ۱۴۰۱ مرکز 
وکلای دادگســتری و کانون وکلای قوه قضائیه اقدام به برگزاری آزمون وکالت کردند و 
نتایج آن را پس از کش و قوس های فراوان بر ســر ملاک ارزیابی پذیرفته شدگان، اعلام 
کردنــد. با اعلام این اســامی تصورها آن بود که دیگر قانون تســهیل صدور مجوزهای 
کسب وکار بر روی روال خودش پیش می رود و مانع تراشی ها برای اجرای این قانون به 
پایان رسیده است. اما این دو نهاد نشان دادند که همچنان بر طبل مخالفت های خود با 
قانون و رفع انحصار حرفه وکالت می کوبند. دوره کارآموزی که به عنوان مرحله میانی 
بین قبولی در آزمون و اخذ پروانه وکالت پایه یک قرار دارد، این بار محل ســنگ اندازی 
این نهادها شده اســت. کانون وکلای دادگستری طبق قانون کیفیت اخذ پروانه وکالت 
دادگســتری، موظف است که حداکثر شش ماه بعد از برگزاری آزمون پروانه کارآموزی 
پذیرفته شدگان را صادر کند، این درحالی است که تا امروز در حدود نیمی از کانون های 
اســتانی اش، فرایند کارآموزی خودرا آغاز نکرده اند یا زمانی بــرای آن اعلام نکرده اند. 
گفتنی است که بعضا کانون هایی که زمان هایی را اعلام کرده اند نیز فرایند خود را پیش 
نبرده    اند. اما وضعیت در مرکز وکلای قوه قضائیه بحرانی تر است. تا امروز باوجود آنکه 
در سه نوبت پذیرفته شدگان هر استان را به تفکیک برای تکمیل پرونده و طی کردن روند 
اداری دعوت کرده اند، اما همچنان خبری از صدور پروانه کارآموزی وکالت نیســت. در 
پاسخ به این تأخیرها و عدم انجام وظایف قانونی ادله ای مبنی بر دیررسیدن استعلامات 
و نبود امکانات برای کارآموزی پذیرفته شــدگان و... بیان می شود. این در حالی است که 
بیش از ۱۳ کانون اســتانی موفق به شروع دوره کارآموزی برای پذیرفته شدگان شده اند. 
اما موضوع حائز اهمیت آن اســت که عملکرد قوه قضائیه درخصوص اجرائی سازی 
این قانون در حوزه وکالت، با انتظاراتی که از این دســتگاه می رود، فاصله فاحشی دارد. 
مرکــز وکلای قوه قضائیه که رئیس آن توســط رئیس قوه قضائیه منصوب می شــود، 
تاکنون کــه بیش از ۱۰ ماه از برگزاری آزمون وکالت می گــذرد، نه تنها فرایند کارآموزی 
پذیرفته شــدگان را آغــاز نمی کند، بلکه حســن عبدلیان پور رئیس فعلــی این نهاد در 
اظهاراتی بــه تازگی از مخالفت خود و رئیس قوه با قانون مجلس در زمینه وکالت در 
زمان تصویب آن سخن گفته و این قانون را غیرکارشناسی خوانده است. این صحبت ها 
در صورتی اســت که در جلســه تشکیل شــده در کمیســیون جهش تولید در مجلس 
شورای اسلامی، نماینده مرکز وکلا وعده داده بودند که مرکز تمامی تلاش خود را برای 
اجرائی شدن قانون تســهیل و کوتاه کردن فرایند شروع کارآموزی پذیرفته شدگان انجام 
خواهد داد. درخصوص عدم انجام وظایف قانونی کانون های وکلا درخصوص شــروع 
دوره کارآموزی به صورت کامل در تمامی اســتان ها، عملکرد مشــخص و تأثیرگذاری 
از اداره کل نظــارت بر وکلای قــوه قضائیه که با هدف ســنجش و نظارت بر عملکرد 
وکلا تشــکیل شده است را شاهد نیســتیم. انتظارها از قوه قضائیه آن بوده است که نه 
تنها طلایه دار و پیشــرو در زمینه اجرای قانون باشــد، بلکه بر دیگر نهادها مثل کانون 
وکلای دادگســتری برای انجام وظایف قانونی شــان نیز نظارت داشته باشد. اما اکنون 
نهادهای ذیل قوه قضائیه خودشــان در زمینه اجرای قانون نســبت بــه دیگر نهادها 
عقب ماندگــی قابل توجهی دارند. انتظــار می رود که قوه قضائیه در راســتای احقاق 
حقوق پذیرفته شــدگان آزمون وکالــت و همچنین اجرای کامل قانون تســهیل صدور 
مجوزهای کسب وکار که منجر به امیدآفرینی و افزایش نرخ اشتغال جوانان و همچنین 
باعث بهبود شرایط دسترسی مردم به وکیل می شود، ورود جدی تری به این فرایندهای 
کارآموزی داشــته باشد. مشخص است که این وقفه ها که کم کم عمر آنها به یک سال 
نیز می رسد، نباید تبدیل به رویه و عادت متولیان امر شود تا پذیرفته شدگان هرسال، برای 

ورود به شغل وکالت، معطل درب ورودی نهادهای متولی تربیت وکیل نمانند.

یادآوری مشفقانه درباره ۲ روزنامه نگار بازداشتی
همچنین می توان پرسش کرد که برای ترمیم شکاف و سرمایه اجتماعی بزرگی 
که آســیب دید و هزینه هایی که پرداخت شــد، راه و روش مدبرانه ای در دسترس 
نبود؟ آیا از همه امکانات کشــور و ظرفیت های موجود برای ترمیم و اصلاح بهره 
گرفته شد؟ برگزاری دادگاه دو روزنامه نگار بازداشتی به صورت علنی و مطابق مرّ 
قانون و آزادی هر دو روزنامه نگار یکی از فرصت های ترمیمی در اختیار مســئولان 
کشــور اســت. امروز بیش از هر زمان دیگری ترمیم ســرمایه اجتماعی نیاز ایران 
ماست. مواجهه کشور با انواع مسائل و مشکلات و آسیب ها و پرهیز از گرفتارشدن 
جامعه در گره های پیچیده دیگر یکی از بدیهیات منطق حکمرانی مبتنی بر منافع 
ملی اســت. جایگاه ارجمند حرفه پرمخاطره روزنامه نــگاری برای گذر از این پیچ 
تاریخی در این شرایط حســاس بر خیرخواهان کشور پوشیده نیست. نوع برخورد 
بــا این دو روزنامه نگار و انعطاف و تدبیری ویــژه می تواند نه تنها به آزادی این دو 
روزنامه نگار بلکه تزریق امید و اعتماد به این صنف منجر شود. چشم های بسیاری 
از خانواده بــزرگ روزنامه نگاران کشــور و دیگر هم وطنان مشــفقانه و نگران به 
دادگاه این دو دوخته شــده اســت. امید است با درایت، تدبیر و قانون به زودی این 

پرونده ختم به خیر شود.

مطالبه قرار داده و انتشار مکاتبه اخیر نیز از ناحیه دستگاه قضائی نبوده است. تاکنون 
دستگاه های متولی در رفع نواقص و پیگیری مشکلات اعلام  شده اقدامات مناسبی را 
برای خدمت رسانی به مردم و حســن انجام وظایف خود داشته اند و ضمن پیگیری 
موضوعات، گزارش اقدامات خود را به شــورای پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری 
استان تهران ارائه کرده اند. امنیت و آرامش روانی مردم در حیطه های مختلف مورد 
پیگیری دســتگاه قضائی اســت و تلاش داریم به عنوان یــک ملجأ اطمینان بخش، 
دغدغه ها و مطالبات دریافتی از مردم را مورد پیگیری قرار داده و برای حفظ حقوق 
عامه و بیت المال، تلاش کنیم. این در حالی است که حسین قناعتی، رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی تهران، اسفندماه در مصاحبه ای این بیمارستان را یکی از پیشرفته ترین 
و به روز ترین بیمارســتان های منطقــه خاورمیانه و پرچم دار بیمارســتان های مدرن 
امروز جهان دانســته بود. قناعتــی در رابطه با همین موضــوع در مصاحبه با مهر 
اظهار کرده اســت: اگر بیمارستان تازه تأســیس حضرت مهدی (عج) ناایمن است، 
بقیه ساختمان های پایتخت باید تخریب شــوند. وی با اشاره به مقاومت ساختمان 
بیمارستان در مقابل زلزله ۸.۵ تا ۹ ریشتر، گفته: مستندات درباره ایمنی بیمارستان را 

به زودی در اختیار رسانه ها قرار می دهیم.

هیچ گونه عایدی برای رشــد و توسعه کشور ندارد؛ بلکه مانع آن نیز می شود و در طرف 
دیگر بی کاری، تورم، فقر و توزیع نابرابر درآمد و ثروت را نتیجه می دهد. حال در مســئله 
تحریم تمام سیگنال ها می گوید سرمایه خود را به سمت تولید نبرید؛ بلکه آنها را به بازار 
ارز، طلا، مسکن و خودرو برده یا اینکه از کشور خارج کنید. فلسفه وجودی تحریم ایجاد 
نابســامانی ارزی، قیمتی و تولیدی یعنی افزایش نرخ ارز، تورم و رکود اســت و اینها به 
معنای افزایش کسب سود در بازار دلار، طلا، ارز، خودرو و افزایش دلالی در بازار فلزات، 
پتروشــیمی و... اســت. تحت این شرایط پرواضح است که ســرمایه ها نه تنها به سمت 
تولید نمی رود؛ بلکه از ســمت تولید به سمت فعالیت های غیرتولیدی و بازار دارایی ها 
ســوق می یابد. در جمع بندی نهایی می توان گفت تحریم با رشد اقتصادی به هیچ وجه 

همخوانی ندارد و امکان پذیری رشد اقتصادی با وجود تحریم توهمی بیش نیست.
بــا  وجود ایــن مبانی علمی قوی و تجربه های فراوان در ســطح جهانی متأســفانه 
سیاست مداران چشم و گوش خویش را بر روی این واقعیت ها بسته و مبتنی بر یک سری 
گزارش های به ظاهر کارشناســانه و سفســطه وار مانند آنچه برای تغییرندادن ســاعت 
رســمی تهیه شــده بود، روز به روز اقتصاد کشــور را در گرداب تحریم گرفتار کرده اند؛ به 
طوری که به جرئت می توان گفته تخریب اقتصادی کشور به مراتب بیشتر از دوران جنگ 
تحمیلــی بوده و آواربــرداری آن چند دهه زمان خواهد برد. اگــر درک خود از جنگ را 
به جنگ های فیزیکی و مرزی تقلیــل نمی دادیم و می فهمیدیم که در جنگ های مدرن 
اصلا مرزها اهمیتی ندارد و تخریب های اقتصادی ممکن است به مراتب ویران کننده تر از 
جنگ های فیزیکی باشــد، این گونه اقتصاد کشور را در گرداب تحریم گرفتار نمی کردیم تا 

هر روز بیشتر و بیشتر به قعر دریا برویم.

نورا حسینی: «حق شــهر را بی سروصدا پس گرفتیم». شهردار تهران بارها این جمله را در برابر پرسش رسانه ها 
وقتی پیگیر پرونده های قدیمی در شــهرداری می شــوند، می گوید. پرونده رســا تجارت و بام لند دو پرونده ای 
هستند که او ترجیح داده بی سروصدا حق شــهر را پس بگیرد. فسادهایی که در دوران گذشته مدیریت شهری 
بارها به آن پرداخته و جزئیات آن افشا شــده بود؛ هرچند برخی از این پرونده ها ازجمله بازگشت برند شرکت 

شهروند مربوط به دوره مدیریت پنجم شهر و روزهای پایانی این دوره است.
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